
 
Protokół 

z posiedzenia Wojewódzkiej Rady Bezpieczeństwa Ruchu Drogowego  
w Kielcach 

odbytego w dniu 16.03.2009 
 
 
 
 Posiedzenie Wojewódzkiej Rady Bezpieczeństwa Ruchu Drogowego otworzył 
Przewodniczący Rady Adam Jarubas, który powitał zebranych i przedstawił porządek obrad, 
który został przyjęty bez uwag. Przewodniczący zgodnie z porządkiem obrad przekazał głos 
Asystentowi Dyrektora WORD panu Michałowi Piechocie prosząc o omówienie punktów 2 i 
3 porządku obrad. Zabierając głos pan Michał Piechota przedstawił informację z 
wydatkowania środków WORD przeznaczonych na poprawę bezpieczeństwa ruchu 
drogowego w 2008 roku. Po przedstawieniu szczegółowych danych Przewodniczący, z uwagi 
na brak chętnych do dyskusji co do przedstawionej kwestii poprosił o dalsze referowanie 
tematyki zgodnie z porządkiem obrad. Pan Piechota równieŜ w sposób szczegółowy omówił 
plan wydatków WORD na brd w 2009 r. wskazując główne kierunki finansowania 
realizowanych zagadnień. Po zakończeniu omawiania tematyki Przewodniczący poprosił o 
dyskusję dotyczącą planowanych wydatków na brd w roku 2009. Zabierając głos Pan 
Dyrektor Czesław Dawid poinformował, Ŝe WORD podejmuje szereg działań w zakresie 
organizacji i dofinansowania wielu imprez związanych z BRD realizowanych przez róŜne 
instytucje. Podjęte z Policją działania dotyczące zakupu i rozdysponowania „Miasteczek 
Ruchu Drogowego” zabezpieczyły właściwie w pełni potrzeby w tym zakresie. Zwrócił 
uwagę, Ŝe istnieje moŜliwość skorzystania z funduszy WORD na cele BRD w sytuacji kiedy 
jednostka samorządowa zwróci się z taką prośba. 
 Następnie Sekretarz Rady Tadeusz Solarz zwrócił uwagę, Ŝe wydatki zaplanowane na 
2009 rok wiąŜą się z Planem Pracy WRBRD, który przewiduje między innymi, szkolenia dla 
członków tej Rady. W związku z powyŜszym wysunął pytanie czy istnieje szansa na 
skorzystanie z części środków na takie szkolenia. Odpowiadając, Dyrektor Dawid 
poinformował, Ŝe nie moŜna liczyć na środki finansowe WORD związane z powyŜszym 
szkoleniem gdyŜ kaŜda instytucja, którą reprezentują członkowie Rady winna z własnych 
środków zapewnić szkolenia swoim pracownikom. PoniewaŜ nikt więcej nie zabrał w tym 
temacie głosu Przewodniczący poprosiło zatwierdzenie planu wydatków. W głosowaniu 
przyjęto zaprezentowany plan wydatków na 2009 rok w sposób jednogłośny. W tym miejscu 
Przewodniczący poprosił sekretarza WRBRD o omówienie propozycji planu pracy Rady na 
rok 2009 zgodnie z punktem 5 porządku obrad. Sekretarz T. Solarz omówił szczegółowo 
kaŜde z przedsięwzięć zawarte w planie pracy z uwzględnieniem realizującego to 
przedsięwzięcie i terminu w jakim ono ma być realizowane. Poinformował zebranych, Ŝe plan 
został opracowany w oparciu o zgłoszone przez członków Rady propozycje przedsięwzięć. 
Zaznaczył teŜ, Ŝe wszystkie propozycje zostały umieszczone w planie niezaleŜnie od 
moŜliwości ich wykonania co będzie przedmiotem późniejszego omawiania.  
Do punktu 4 planu dotyczącego szkoleń członków Rady ustosunkował się równieŜ Pan 
Marszałek uznając, Ŝe jest za przeprowadzaniem takich szkoleń ale naleŜy wziąć pod uwagę 
ograniczanie i racjonalizowanie kosztów z nim związanych choćby przez przeprowadzenie 
takich szkoleń z wykorzystaniem pomieszczeń i specjalistów z WORD. Poprosił następnie o 
dyskusję na temat przedstawionej propozycji planu pracy Rady.  
   Zabierając głos Dyrektor Piotr Wójcik z MZD w Kielcach odniósł się do punktu 16 Planu 
Pracy informując, Ŝe ul. Grunwaldzka jest w fazie projektowania gdzie przewidziane jest 
zbudowanie sygnalizacji świetlnej dla PSP a takŜe kładka dla pieszych. Sprawy te powinny 



zostać zamknięte do końca bieŜącego roku. Tak samo w tym roku powinna być 
uporządkowana sprawa wyjazdu samochodów PSP na ul. Sandomierską gdyŜ przewiduje się 
modernizację ul Sandomierskiej w zaleŜności od ilości otrzymanych środków finansowych. 
 Jerzy Staszczyk Prezes PCK – zwrócił uwagę, Ŝe do PCK docierają informacje, Ŝe 
często są przeprowadzane nieprofesjonalne szkolenia kandydatów na kierowców w zakresie 
udzielania pomocy przedmedycznej i jeśli jest jakaś kontrola nad tym procesem to podejmuje 
się poprzez swoich fachowców w kontroli w jaki sposób prowadzone są te szkolenia. Odnosi 
się to do 22 punktu Planu Pracy. 
 Krzysztof Tutak Prezes Automobilklubu Kieleckiego – poinformował, Ŝe 
Automobilklub prowadzi tego typu szkolenia zatrudniając Ratowników Medycznych z 
najwyŜszymi kwalifikacjami stosującymi równieŜ niezbędne zasady higieny. Niestety 
obserwuje się coraz mniejsze zainteresowanie szkół takim szkoleniem poniewaŜ przy 
profesjonalnej metodzie szkolenia wzrastają Szkole Jazdy koszty o około 20 zł./os.  
 Czesław Dawid Dyrektor WORD – poinformował zebranych, Ŝe to Starostowie mają 
obowiązek nadzoru nad Szkołami Jazdy i tylko od nich zaleŜy w jaki sposób te szkolenia bedą 
prowadzone. Nie naleŜy jednak myśleć o większym zainteresowaniu tokiem szkolenia ze 
strony Szkół Jazdy, bo juŜ mówi się o moŜliwości szkolenia internetowego. 
 Krzysztof Tutak Prezes Automobilklubu Kieleckiego – odnosząc się do punktu 18 
Planu Pracy dotyczącego szkolenia jazdy w trudnych warunkach stwierdził, Ŝe 
Automobilklub udostępnia tor w Miedzianej Górze dla Policji, która prowadzi tam szkolenia 
więc to samo zmoŜe zaproponować StraŜy PoŜarnej w terminach nie kolidujących z innymi 
imprezami i działalnością Toru. 
 Janusz CzyŜ Państwowa Inspekcja Pracy – odnosząc się do punktu 21 Planu Pracy 
poprosił o dopisanie Państwowej Inspekcji Pracy w rubryce instytucji realizujących ten punkt, 
poniewaŜ PIP na co dzień zajmuję się równieŜ tą problematyką. Uzupełniając, Pan Golmento 
Stanisław poinformował krótko o działaniach PIP związanych z bezpieczeństwem na wsi i 
podziękował za współpracę Świętokrzyskiemu Centrum Ratownictwa Medycznego i 
Transportu Sanitarnego. Zapytał teŜ jak moŜna podjąć współpracę z PCK i do kogo wysyłać 
korespondencje w tematyce wiedzy o ratownictwie przedmedycznycm. 
 Jerzy Staszczyk Prezes PCK – PCK co rok organizuje zawody druŜyn ratownictwa 
przedmedycznego reprezentujących szkoły średnie. W czerwcu odbędzie się finał zawodów 
gdzie wyłoniona zostanie grupa najlepszych ratowników drogowych. Poinformował teŜ, Ŝe z 
wszelkiego rodzaju propozycjami współpracy naleŜy zwracać się do Zarządu Okręgowego 
PCK, który wskaŜe z kim naleŜy nawiązać kontakt. 
 Stanisław Florek Dyrektor Świętokrzyskiego Centrum Ratownictwa Medycznego i 
Transportu Sanitarnego – zwrócił uwagę, Ŝe do punktu 16 Planu Pracy naleŜy dopisać kwestię 
związaną z wyjazdem karetek pogotowia w ul. Św. Leonarda. Jest to podobny problem jak 
wyjazd wozów bojowych StraŜy PoŜarnej. Dyrektor podkreślił, Ŝe jest w stanie 
współfinansować rozwiązanie problemu wyjazdu karetek. 
 Robert Sabat PSP – poprosił o dopisanie StraŜy PoŜarnej do Zespołu Roboczego nr 1. 
Podziękował równieŜ Dyrektorowi MZD za powaŜne podejście do problemu wyjazdu wozów 
bojowych StraŜy z jednostek macierzystych i jednocześnie zwrócił się teŜ do Prezesa 
Automobilklubu, Ŝe chciałby juŜ na roboczo w węŜszym gronie uzgodnić szczegóły związane 
ze szkoleniem kierowców StraŜy w trudnych warunkach drogowych. 
      W tym miejscu Przewodniczący WRBRD Pan Adam Jarubas przeprosił zebranych 
informując, Ŝe musi udać się na posiedzenie Rady Nadzorczej NFZ wobec powyŜszego 
przekazuje dalsze prowadzenie obrad sekretarzowi T. Solarzowi. Przejmując prowadzenie 
obrad sekretarz zaprosił do wypowiadania się w tematyce planu pracy. 
      Pani nadkomisarz Anna Zielińska- Brudek podziękowała Panu Dyrektorowi Czesławowi 
Dawidowi za zakup i przekazanie miasteczek ruchu drogowego kaŜdej jednostce powiatowej 



Policji informując , Ŝe są one niezwykle pomocne w szkoleniu dzieci w zakresie brd. 
Zwróciła się jednocześnie z prośbą o ujęcie w planie pracy zakupu motorowerów , które są 
bardzo waŜne przy egzaminowaniu na kartę motorowerową . Poinformowała przy tym, Ŝe 
posiada wstępną akceptację Pana Dyrektora Dawida. 
    PoniewaŜ w tej tematyce nikt juŜ nie zabrał głosu  sekretarz przekazał , Ŝe plan zostanie 
skorygowany i uzupełniony o wszystkie uwagi przekazane w trakcie dyskusji i poprosił o 
przegłosowanie przyjęcia planu w tej juŜ  poprawionej wersji do realizacji w 2009 r. 
   Zaktualizowany w trakcie dyskusji plan pracy WRBRD został przyjęty jednogłosnie. 
   Sekretarz Rady zgodnie z porządkiem obrad zprosił zebranych do zabierania  głosu w 
sprawach róŜnych. 
   Jako pierwszy w tym punkcie głos zabrał Pan Marian Buras – Wójt Gminy Morawica 
zadając pytania skierowane do zarządów dróg kiedy będzie wykonana sygnalizacja świetlna i 
azyle dla pieszych na drodze nr 73 w miejscowości Bilcza oraz w jakim terminie naleŜy 
spodziewać się wykonania modernizacji drogi nr 763 przebiegającej prze miejscowość 
Brzeziny. 
Odpowiadając na pytania jako pierwszy zabrał głos przedstawiciel Generalnej Dyrekcji Dróg 
Krajowych i Autostrad Pan Tomasz Wągrowski. Poinformował , Ŝe zlecona analiza wskazała 
, Ŝe jest to bardzo nietypowe bo liczące sześć wlotów skrzyŜowanie i zainstalowanie w tym 
miejscu świateł moŜe tylko pogorszyć stan bezpieczeństwa. Generalnie rozwiąŜe się tą 
sprawę z chwilą wykonania prac modernizacyjnych tego odcinka drogi. Kiedy ona nastąpi 
niestety nie jest to sprecyzowane. Aktualnie realizuje sie wiele rzeczy poprawiających stan 
bezpieczeństwa na drodze 73 w m. Bilcza jak choćby patrole Policji, fotoradary, połoŜenie 
nowej nawierzchni a w najbliŜszym czasie podjęte zostaną prace nad sposobem rozwiązania 
problematyki związanej z tym miejscem. 
     Jako drugi głos zabrał przedstawiciel Świętokrzyskiego Zarządu Dróg Wojewódzkich Pan 
Krzysztof Wysocki informując , Ŝe niestety nie jest kompetentny do udzielenia odpowiedzi 
gdyŜ nie miał styczności z przedstawionym przez Pana Wójta problemem. Poprosił o 
skontaktowanie się w tej sprawie z Dyrektorem Płazą.  
  W sprawach róŜnych wypowiedział się równieŜ  sekretarz T. Solarz przekazując informacje 
Zarządom dróg o nadesłanej przez jedną z firm angielskich propozycji współpracy w zakresie 
wyposaŜania drogi w róŜne urządzenia drogowe. Przekazał przy tej okazji wszystkim 
zarządom dróg kserokopie pisma. 
   Sekretarz poinformował teŜ , Ŝe do sekretariatu WRBRD wpłynęło pismo z kieleckiej grupy 
ratowników PCK podpisane przez Pana Leszka Mączkę w którym zwraca się z prośbą do 
Rady o przekazanie kwoty pienięŜnej w wysokości 8000 zł dla ratowników drogowych 
których reprezentuje z przeznaczeniem ich na materiały reklamowe, spotkania z dziećmi i 
młodzieŜą , sprzęt, opaski odblaskowe itp. Sekretarz przekazał w tym miejscu pismo Pana 
Mączki na ręce członka Prezydium WRBRD Pana Dyrektora Czesława Dawida z prosbą o 
podjęcie przez Prezydium Rady decyzji dotyczącej dofinansowania wspomnianej grupy  
ratowników drogowych. 
  PoniewaŜ nie było juŜ chętnych do dyskusji Pan Dyrektor Dawid podziękował wszystkim za 
uczestnictwo w obradach i Ŝyczył w imieniu Pana Marszałka Jarubasa i własnym wesołych 
Świąt. 
  Na tym posiedzenie Wojewódzkiej Rady Bezpieczeństwa Ruchu Drogowego zakończono. 
 
 
     Protokołował:          Sekretarz WRBRD 
                                                                                             
         Michał Piechota                                                                   Tadeusz Solarz 


